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شبکه تلویزیونی المیادین به نقل از منابع نزدیک به هیات 

 ایرانی در مذاکرات وین تاکید کرد : پرونده مذاکرات 

در وین بار دیگر فعال شده است.

به گفته المیادین منابع مزبور درعین حال گفتند: هنوز 

زود است از دستیابی به توافق در آینده نزدیک سخن به 

میان آوریم و این موضوع نیازمند بحث و بررسی بیشتری 

است .آنان ابراز داشتند: اروپایی ها به خاطر بحران 

فراروی شان به دلیل جنگ در اوکراین و نیاز شدیدشان به 

نفت و گاز ایران عجله دارند تا هر چه زودتر در مذاکرات 

وین با تهران به توافق برسند .

بر اساس این گزارش، "جوزف بورل" مسوول سیاست 

مذاکرات"  ازسرگیری   " دیروز  اروپا  اتحادیه   خارجه 

در خصوص احیای توافق هسته ای را اعلام کرد.

دوباره  اما  بود  متوقف شده  مذاکرات   : گفت   بورل 

از سر گرفته شده است . من تصور می کنم سفر انریکه 

مورا هماهنگ کننده اروپایی مذاکرات وین به تهران 

باعث حل وفصل موضوع شده است.

هماهنگ کننده اروپایی مذاکرات وین چهارشنبه گذشته 

در تهران با علی باقری کنی مذاکره کننده ارشد ایران 

در مذاکرات وین دیدار و گفت وگو کرد.

از سوی دیگر بر پایه همین گزارش ، حسین امیر عبداللهیان 

وزیر خارجه ایران از امکان دستیابی به توافق خوب 

سخن به میان آورد البته به شرط آنکه واشنگتن تصمیم 

سیاسی خود را اتخاذ کرده و به تعهداتش عمل نماید. 

به گفته المیادین ، روزنامه انگلیسی " فایننشال تایمز 

" در هفتم ماه می ) شنبه ۱۷ اردیبهشت ( خاطرنشان 

کرد : اتحادیه اروپا در حال بکار بردن آخرین تلاش خود 

جهت نجات توافق هسته ای ایران و پایان دادن به حالت 

رکود موجود در آن بسر می برد.

به گزارش الجزیره، سرگئی ریابکوف، معاون وزیر خارجه 

روسیه در اظهاراتی گفت که متن احیای توافق هسته ای 

تقریبا آمده است و تنها تصمیمات سیاسی باقی مانده است.

پرونده مذاکرات روی میز دیپلماسی؟
"بسوزیم و بسوزانیم!"

دکترهاشماورعی،استاددانشگاهصنعتیشریف

انرژی به عنوان یکی از مهم ترین عوامل تولید از جایگاه 

 ویژه ای در رشـد و توسـعه اقتصادی برخوردار اسـت 

و در کنـار کار و سرمایه، به عنوان یکـی از نهاده های 

تولید بشـمار می رود. با توجه به منابـع عظیم انرژی 

در ایران و تاثیرات منفی مصرف سـوخت فسـیلی بر 

محیط زیسـت، برنامه ریزی برای مصرف انرژی حایز 

اهمیـت اسـت. محققیـن بـا بررسـی میـزان مصرف 

انرژی و رشـد اقتصادی بـر این عقیده اند کـه این دو 

متغیـر از الگـوی خاصی پیـروی می کنند بـه طوری 

که در مراحـل اولیه، افزایـش مصرف انـرژی بیش از 

رشـد تولیـد ناخالـص داخلـی اسـت ولـی به تدریـج 

ایـن رونـد معکـوس شـده و ممکـن اسـت نرخ رشـد 

اقتصادی از رشـد مصرف انرژی پیشی بگیرد.بدین 

ترتیب چنانچه بخواهیم نظر محققیـن را ملاک قرار 

دهیم بـا توجه بـه اینکه طی یـک دهه اخیـر اقتصاد 

ایران رشد چندانی نداشته است  مصرف انرژی باید 

تقریبا ثابت بوده و چنانچه این واقعیت را مدنظر قرار 

دهیم که توسـعه فناوری به ویژه در دهه اخیر امکان 

افزایش بازدهـی مصرف انرژی را فراهم آورده اسـت، 

باید شـاهد کاهش مصرف انرژی بودیم. اما واقعیت 

کاملا خـلاف آن را نشـان می دهد.

خلاصه اینکه سیاست های انرژی کشور کار را به جایی 

رسانده که هرروز بیشتر از دیروز انرژی می سوزانیم و 

برخلاف همه تئوری های علمی و تحقیقاتی محصولی 

به دست نمی آید. ماجرا چیست؟ 

قبل از هر چیـز آمار مربوط به ذخایـر و مصرف انرژی 

کشور را مرور می کنیم. ایران با 34 تریلیون مترمکعب 

ذخایر گاز در مقام دوم و با 209 میلیارد بشکه ذخایر 

نفت خام در مقام سوم جهان قرار دارد. ذکر این نکته 

نیز خالی از لطف نیست که علیرغم اینکه ذخایر نفت 

خام درجای ایران بیشـتر از عربستان سعودی است 

لیکن میزان نفت خام قابل استحصال عربستان 252 

میلیارد بشـکه و بیشـتر از ایران برآورد می شـود. این 

بدان علت اسـت که در حال حاضر ضریب برداشت 

از ذخایـر نفتـی کشـور حـدود 29% اسـت در حالی 

که عربسـتان سـعودی بـا اسـتفاده از فنـاوری روز از 

ضریب برداشت 50 درصدی برخوردار بوده و درنتیجه 

ظرفیت تولیـد روزانه این کشـور 3 برابر ایران اسـت. 

قابل توجه آنانی کـه تحریم را موهبت الهی دانسـته 

و ارزشـی برای فناوری روز و سرمایه بین المللی قایل 

نیستند.حداقل یک دهه است که روسیه، عربستان 

و امارات از تحریم نفتی ایران سـود برده، سـهم بازار 

خـود را افزایش داده و رفاه و آسـایش همـراه با منابع 

عظیم ارزی برای ملت خود به ارمغان آورده اند. روسیه 

تا قبل از لشکرکشـی بـه اوکراین روزانه یـک میلیارد 

دلار درآمد صادراتـی از نفت و گاز داشـت. چه جای 

تعجب کـه این کشـور در مسـیر دسـتیابی ایـران به 

توافق همه جانبـه با دولت های غربی سـنگ اندازی 

می کند؟!حال نگاهی به آمار مصرف انرژی در کشور 

بیاندازیم. مصرف سـالیانه فرآورده های نفتی کشور 

650 میلیـون بشـکه و گاز 260 میلیـارد مترمکعب 

اسـت و بدین ترتیـب ملت ایـران موفـق شـده اند در 

سال گذشته با سـوزاندن 2/3 میلیارد بشکه معادل 

انرژی فسـیلی پس از چیـن، آمریـکا، روسـیه و ژاپن 

مقام پنجم جهان را کسب کنند. با احتساب مصرف 

300 میلیارد کیلووات سـاعت بـرق در سـال پس از 

کـسر ارزش گاز مصرفی بـه این نتیجه می رسـیم که 

ارزش صادراتـی کل انرژی مصرفی کشـور در سـال 

۱85 میلیارد دلار اسـت. یعنی ما این مقـدار انرژی 

صرف کرده ایم تا بـه تولید ناخالص داخلـی کمتر از 

500 میلیـارد دلار برسـیم، در حالی کـه بزرگ ترین 

اقتصاد اروپا و چهارمین اقتصاد جهان یعنی کشـور 

آلمان با اقتصاد 4/5 تریلیارد دلاری کمتر از ما انرژی 

مـصرف می کند.

نایب رییس شورای اسلامی شهر مشهد در خصوص 

انتقال پادگان ارتش از مشهد گفت: بعضی از افراد با 

جابه جایی و ساماندهی این پادگان متضرر می شوند 

قاعدتا آن ها تلاش خواهند کرد که این انتقال و 

ساماندهی آن گونه که پیش بینی شده صورت نگیرد 

اما این اتفاق خاصی نیست و این کار با تعامل و توافق 

حداکثری بین دستگاه های مربوطه رقم خورده  و 

همه برای مردم و به نفع مردم کنار آمدند.مهدی 

ناصحی در گفت وگو زنده اینستاگرامی در خصوص 

ساماندهی اراضی پادگان لشگر ۷۷ ثامن الائمه 

خراسان رضوی اظهار کرد: اوایل دهه 80  تملک 

زمینی بزرگ توسط نیروی زمینی ارتش جمهوری 

اسلامی ایران اتفاق افتاد. در سال 85 تفاهمات و 

مصوبات اولیه ای شکل گرفت که مبتنی بر آن  مقرر 

شد اراضی پادگان ساماندهی شود.

وی افزود: حدود 400 هکتار زمین در 2 سوی بزرگراه 

شهید کلانتری به پادگان لشگر ۷۷ اختصاص داشت. 

در اوایل زمین معوض این فضا در اختیار دوستان 

قرار گرفت و در حال طراحی برای استقرار کامل 

بودند اما اتفاقات متعددی افتاد که نمی خواهم وارد 

آن شوم. بعد از گذشت ۱۷ سال از اولین مصوبات 

و تفاهم ها خوشبختانه با حضور رییس قوه قضاییه 

در سال  گذشته در مشهد و طرح موضوع توسط 

شهردار در جلسه شورای اداری، رییس قوه قضاییه 

رییس سازمان قضایی نیروهای مسلح را  مامور به 

حل این قضیه کرد.  

نایب رییس شورای اسلامی شهر مشهد عنوان کرد: 

جلسات مهم کارشناسی با حضور مدیران آستان 

قدس به عنوان مالک زمین، ارتش به عنوان مستاجر 

و شهرداری به عنوان طرف سوم شکل برگزار شد و 

منجر به امضا و تصویب تفاهم نامه ای در کمیسیون 

ماده پنج استان شد. نقشه های اجرای این پادگان 

بعد از تصویب در یک فرآیند خیلی ارزشمند در 

مدت زمان کوتاه با همکاری دستگاه های مختلف 

شامل شهرسازی، استانداری، شورای شهر، شهرداری 

و مخصوصا تولیت آستان قدس و فرماندهان ارتش 

نیروی زمینی به شورای عالی شهرسازی و معماری 

رفت و بدون مخالف به تصویب رسید.

ناصحی ادامه داد: امیدواریم مردم  با اجرایی شدن 

تفاهم نامه از ساماندهی و جابه جایی این اراضی 

بهره مند شوند.

وی با اشاره به ویژگی های انتقال پادگان لشگر 

۷۷ توضیح داد: ویژگی اول بازگشایی معابر است. 

پنج معبر شرقی و غربی را پیش بینی کردیم. یکی 

از دغدغه های مقام معظم رهبری برای ساماندهی 

این مناظر حفظ میراث طبیعی واقع در زمین پادگان 

بود. با مطالعاتی که صورت گرفته این پنج معبر با 

حداقل مداخله در جابه جایی درختان و فضای سبز  

اتفاق خواهد افتاد. امیدواریم این پنج معبر به سرعت 

بازگشایی می شوند.  این معابر نقش بسیار مهمی 

در کاهش ترافیک در هسته مرکزی شهردارند.

نایب رییس شورای اسلامی شهر مشهد تاکید 

کرد: به واسطه این اراضی دسترسی  به پنج مرکز 

درمانی مهم شهر سخت شده است. در این راستا 

ترافیک های طولانی، آلودگی هوا و دیر رسیدن 

مریض ها به بیمارستان ها را شاهد بودیم. با بازگشایی 

و اجرایی شدن این طرح مشکلات رفع خواهد شد. 

مردم می توانند با دسترسی هایی که این ساماندهی 

در اختیارشان قرار می دهد، زودتر و راحت تر به 

مقصد موردنظر خود برسند.

نایب رییس شورای اسلامی شهر مشهد خبر داد

سنگ اندازی در انتقال و ساماندهی پادگان ارتش 

  یادداشت

 اصلاح نظام پرداخت یارانه
 ضرورتی اجتناب   ناپذیر

 وضعیت نظام پرداخت یارانه در ایران که محصول دهه   ها سیاست گذاری 

غلط اقتصادی بوده، ازنظر توزیعی و تخصیصی، بسیار اسفناک است. 

ازنظر توزیعی، به رغم پرداخت میلیاردها دلار در دهه   های گذشته به صورت 

یارانه، توفیق معناداری در کاهش فقر و نابرابری حاصل نشده است.

درواقع، به طرز دردناکی دهک   های متوسط و بالای درآمدی بوده   اند 

که برخورداری بیشتری از یارانه در ایران داشته   اند. ازنظر تخصیصی نیز 

قیمت های یارانه   ای که پایین   تر از قیمت های واقعی بازار است، به اتلاف 

منابع و نگه داشتن کارآیی مصرف و تولید در سطحی پایین و غیرقابل قبول 

منجر شده است. کمتر سیاستی را می   توان یافت که این چنین همزمان 

عدالت توزیعی و کارآیی را از پای درآورده باشد. اصلاح نظام پرداخت 

یارانه در ایران ضرورت اجتناب   ناپذیر است و کمتر اقتصاددانی را می   توان 

یافت که با اصل اصلاح قیمت های یارانه   ای مخالف باشد؛ اصلاحاتی که 

پیش ازاین با هزینه   های اجتماعی بسیار کمتری می   توانست انجام شود، 

اما به دلیل پیگیری منافع سیاسی، متاسفانه تا امروز به تاخیر افتاده است 

و تاخیری بیش از این نیز صرفا با افزایش ابعاد این هزینه   های اجتماعی، 

اصلاحات را دشوارتر خواهد کرد. علاوه   براین، ایران اولین کشوری نیست 

که دست به چنین اصلاحاتی می   زند و پیش ازاین نیز کشورهای بسیاری 

باهدف ارتقای کارآیی در تخصیص منابع و بهبود توزیع درآمد، نظام 

یارانه   ای خود را اصلاح کرده و تجربیات ارزشمندی نیز در این زمینه از 

خود به جا گذاشته   اند. هر اصلاحی، ازجمله اصلاح نظام پرداخت یارانه، 

دارای فرآیند  گذار است که توفیق در اصلاحات، به شدت به نحوه اجرای 

آن و مدیریت دوران  گذار پیوند خورده است.از طرفی عدم تعادل   های 

اقتصادی در اقتصاد کشورمان بیش ازپیش تشدید شده    است و انتظار 

شرایط اقتصادی باثبات   تر با انجام هرگونه اصلاحات ساختاری چه بسا 

عبث و بیهوده باشد. رفع عدم تعادل   ها که خود منشا بی   ثباتی   های موجود 

هستند نیز به همین اصلاحات ساختاری پیوند خورده است. البته ناگفته 

نماند که برون   رفت از وضعیت فعلی اقتصاد ایران که در ایجاد اشتغال، درآمد 

و رفاه اجتماعی ناکام است، مستلزم اصلاحات ساختاری دیگری نیز هست. 

با ساختار کنونی تصور ایران مرفه و توسعه   یافته بسیار دور از ذهن است.

 سرود سلام فرمانده درمشهد اجرا شد
هزاران نفر از دانش آموزان دهه نودی، در 

میدان شهدای مشهد سرود سلام فرمانده 

را همخوانی کردند. ازدحام جمعیت در 

میدان شهدای مشهد به حدی بود که 

خیابان های منتهی به میدان شهدای 

مشهد مسدود شد.بواسطه ازدحام جمعیت 

همخوانی سرود سلام فرمانده چند بار در 

عرصه میدان شهدا اجرا شد و هر مرتبه 

جمعی از دانش آموزان در محوطه اصلی قرار گرفته و سرود را اجرا کردند.

مسوول ستاد مردمی برگزاری همسرایی سلام فرمانده به خبرنگار ایرنا 

گفت: امروز دهها هزار نفر از نوجوانان مشهدی در قالب فراخوان ستاد 

 مردمی مراسم سلام فرمانده در میدان شهدای این شهر حضور یافتند.

 همــچنین در ایـــن مراســـم شــــماره ۱20 

با حمایت  ویژه کودکان که  اتل و متل   مجله 

سرپرست معاونت فرهنگی و رسانه ای اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی  خراسان رضوی منتشر 

شده است،   توزیع شد.
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مجید خروشی- نشست هم اندیشی و هم افزایی مجمع 

خیرین توسعه و ترویج آموزش های فنی و حرفه در سالن 

اجتماعات دانشگاه فنی و حرفه ای مشهد برگزار شد.

بر اساس این گزارش مهندس مستشاری ،رییس هیات 

مدیره این مجموعه در این نشست گفت: مطالبه گری در 

حوزه تخصصی برحسب قوانین و مقرراتی که در مجالس 

رسمی تصویب و به هیات وزیران ابلاغ شده بر همه ما 

وظیفه است.

حمید مستشاری افزود:چشم انداز مطالبه گری بر اساس 

سند تحول ۱404 عملکرد مثبتی نداشته و بعد از گذشت 

۱۷ سال هنوز در جایگاه واقعی خود قرار نگرفته و نتوانسته از 

داشته ها و توانایی متخصصان بهره کافی ببرد و این موضوع 

در خروجی دانشگاه ها کاملا مشهود است.

وی با اشاره به این که بیش از 2۱ درصد دبیرستان ها در 

کشور اضافی هستند ،گفت: این مساله ازنظر شرعی 

اسراف و حرام است باید درصدد این باشیم که متخصص 

و فنی پرورش دهیم و دبیرستان های غیرفعال را تبدیل 

به هنرستان کرده و مهارت آموزی را توسعه و ترویج کنیم.

به جد می گویم مملکت از عدم مهارت رنج می برد و شیوع 

بیکاری و فقر نتیجه عدم توجه به مهارت آموزی است.

در ادامه مهندس رضا حمیدی ،رییس هیات مدیره گروه 

صنعتی فرش مشهد و رییس هیات امناء مجمع خیرین 

توسعه و ترویج آموزش های فنی و حرفه ای  در این نشست 

ضمن اشاره به نفوذ استعمار در کشور و مانع تراشی برای 

پیشرفت و توسعه فنی در کشور گفت: تفکر ساخت و 

احداث دبیرستان در ایران، تفکری استعماری است .

حمیدی افزود: استعمار بیل و کلنگ کشاورز را از دستش 

گرفت و او را راهی دبیرستان و دانشگاه کرد که خروجی 

آن افزایش بیکاری و عدم مهارت آموزی است. وی با اشاره 

به اینکه بیش از ۷0درصد فارغ التحصیلان کشورهای 

صنعتی از کارگاه های فنی و تخصصی فارغ التحصیل  

می شوند چرا باید ما شاهد این باشیم که در کشور خیل 

عظیم سرمایه های انسانی ما به هدر می رود؟ 

وی در این نشست از تاسیس و احداث هنرستان دخترانه 

فنی و کارگاهی شهید سلیمانی در حاشیه شهر مشهد 

خبر داد و گفت: به زودی با همیاری و همکاری شهرداری 

و مدیران اداره فنی و حرفه ای  این هنرستان افتتاح و 

به بهره برداری خواهید رسید.حمیدی اضافه کرد: این 

هنرستان بنا بود با همکاری 50درصدی دولت راه اندازی 

شود که خلف وعده صورت گرفت و بیش از 80درصد 

بنای این ساختمان را متقبل شدیم و بسیار خوشحال 

هستیم که در راستای اهداف مهارت آموزی برای نیروی 

انسانی و اقتصادی این مرزوبوم سرمایه گذاری کردیم و 

البته با مذاکراتی که انجام شده مقرر شد  اداره  کل آموزش 

های فنی و حرفه ای در خصوص تجهیز و راه اندازی این 

هنرستان اهتمام ورزند .همچنین بنا داریم کارگاه های  

اشتغال زایی در منازل در حاشیه شهر برای بانوان با خرید 

چرخ خیاطی راه اندازی کنیم .

فاطمه شریف الحسینی ،مدیرعامل مجمع خیرین توسعه 

و ترویج آموزش های فنی و حرفه ای  گفت: هم اکنون 20 

هزار مجمع خیرین رسمی در کشور داریم که سهم خراسان 

رضوی 2هزار مجمع است که در بالاترین شکل فعالیت این 

مجموعه ها در جهت رفع مشکلات معیشتی است این در 

حالی است که کمترین توجه به مسایل فرهنگی و آموزشی 

و توانمندسازی در این مجمع های خیریه در استان رقم 

می خورد .شریف الحسینی تصریح کرد: ما بر آن هستیم 

که با هدف »ایرانی ماهر و ایران فاخر« به سمت تخصصی 

کردن دانشگاه ها و مراکز علمی و آموزشی حرکت کنیم.

امروز باخبر شدیم که شهرداری برای سامان دهی حاشیه 

شهرها اعتباری بالغ بر 4هزار میلیارد تومان را برآورد کرده 

است که امیدواریم بخشی از این سرمایه ها در راستای 

مهارت آموزی و ترویج و توسعه دانش فنی و تخصصی در 

این مناطق مدنظر قرار گیرد.شریف الحسینی همچنین 

از کسب عنوان برتری تیم هنرجویان کار و دانش خراسان 

رضوی که موردحمایت مجمع خیرین توسعه و ترویج 

آموزش های فنی و حرفه ای قرار دارند در المپیاد فرش 

دستباف کشور خبر داد.

رییس هیات مدیره گروه صنعتی فرش مشهد تاکید کرد

احداث دبیرستان ،تفکر استعماری
هم سر یا همسر؟!

غلامرضابنیاسدی

همسر، یک کلمه کلیدی است نه با یک معنا بلکه با شبکه ای از 

معانی و مفهوم. هم، سر است یعنی در یک تراز معنا می شوند دو 

طرف. با حقوق متکامل. تفاوت هست اما قرار نیست، عدالت 

قربانی این تفاوت ها بشود. قرار نیست مرد چون زور بیشتری در 

بازو دارد، زانو بگذارد روی گردن زن. چیزی که برخی ها حق خود 

می دانند. می پندارند که شأنشان تحکم کردن است و زن فقط باید 

حکم بپذیرد. نمی فهمند این واقعیت زندگی را که؛ ماکسی رو به 

دست نمیاریم که کنترل کنیم، محدود کنیم، و آزادیش را بگیریم 

و عذابش بدیم! این اصلا از دست دادن است نه به دست آوردن. 

 یک اصلا دیگر؛ قرار نیست یک نفر دیگری را "به دست" بیاورد 

 ما همدیگر را از میان پر شمار انسان های دیگر انتخاب می کنیم. 

نه برای هم نشینی و یکجانشینی به اسم زندگی بلکه ما انتخاب 

می کنیم پرِ پرواز چه کسی باشیم. از چه کسی بال بگیریم برای 

پریدن. انتخاب می کنیم کنار چه کسی رشد کنیم، بزرگ شویم و 

بالا برویم. با چه کسی افق گشایی کنیم به سوی فرداهای بهتر. 

انتخاب چنین که آگاهانه باید باشد، دست و زبانمان را در کادر 

اخلاق و در کادوی ادب، قرار می دهد تا حرمت  هم را نگهداریم. 

حساسیت های تعصب آلود این حرمت طرفینی را خدشه دار می کند. 

در هیچ کتاب و در هیچ ادب و رسمی،  اسم رنج و عذاب دادن به 

هم را عشق نمی گذارند. این مقدمه نفرت است. کسی که کشت 

و کارش تنفر باشد هرگز به عشق نمی رسد. دوست داشتن واقعی 

که گام های نخست عشق را رقم می زند، در توانمند کردن همدیگر 

و ایجاد  و ارتقای احساس امنیت و تعمیقِ آرامش تعریف می شود. 

در فضایی چنین است که می توان از شکل گرفتن خانواده سخن 

گفت. خانواده رابطه ای عمیق با خانه دارد. نه به این معنا که خانواده 

در خانه زندگی می کند بلکه ساختاری مشابه دارند. همان طور که 

خشت ها در هم کلاف می شوند برای ساختن بنا، همان طور که 

دروتخته به هم جور می آیند برای تکمیل در، خانواده هم بایدشان 

تکمیل کنندگی نسبت به هم داشته باشند. با تکمیل یکدیگر است 

که می توانیم به کمال برسیم.

پراکندگی مهاجرین ایرانی در دنیا 
رامینمیرزادگان*

مهاجرت از دیرباز برای بشر یک تصمیم مهم و حیاتی به شمار 

می رفته است، چه  اینکه با این  تصمیم سرنوشت آن ها به طور کلی 

عوض شده و شرایط برای ادامه زندگی شان فرق کرده است. یک 

تحقیق جامع در این باره نشان می دهد که ایرانی هایی که تصمیم 

به مهاجرت به کشور دیگری گرفته اند با یک چیدمان ذهنی درست 

یا غلط کشور مقصد خود را انتخاب کرده و به دلایل مختلف از جمله 

کاری، فرهنگی، سیاسی، تحصیلی یا خانوادگی راه مهاجرت را 

پیش گرفته اند.

بر اساس همین تحقیق؛ مشخص شده که 4۷ درصد ایرانی هایی 

که مهاجرت را انتخاب کرده اند، در قاره امریکا زندگی می کنند.

 آمار دقیق تر از مهاجرین ایرانی در قاره آمریکا که اکثریت قریب 

به اتفاق آنان در قسمت شمالی این قاره یعنی کشورهای آمریکا و 

کانادا ساکن گشته اند نشان می دهد که ایرانیان مقیم کشور آمریکا 

با عددی بالغ بر یک میلیون و 500 هزار نفر، بیشتر آمار سکونت 

شهروندان این کشور در یک کشور دیگر را دارند و پس از آن کانادا، 

برزیل، آرژانتین و مکزیک در رده های بعدی جای می گیرند. نکته 

جالب اینکه در قاره پهناور امریکا، حتی تعداد معدودی از ایرانیان 

در کشور کوبا زندگی می کنند، این یعنی آن ها شرایط زندگی در 

آن کشور را بهتر از وطن خود دیده اند.

را  مهربانشان  صورت های  روزگار 

هاشور زده است. بیشترشان در دهه 

۷ زندگی شان هستند. آلزایمر روی 

خاطره هایشان خیمه زده و نشانی 

خانه شان را به یاد نمی آورند. اینجا 

مرکز خیریه ای است که برای نگهداری از 

سالمندان رهاشده در خیابان راه اندازی 

شده است. ساکنان غمگین این خانه 

به یاد می آورند که فرزندانی داشته اند 

اما چیزی که نمی دانند جواب سوالی 

است که مثل خوره روزشان را به شب 

شان دوخته است. این که چرا باید در 

همسایگی با غریبه هایی که نمی شناسند 

آخرین روزها و سال ها زندگی شان را 

سپری کنند؟ آن هم در خانه ای که 

هیچ وقت مثل خانه خودشان نمی شود.

این روایت تلخی است از یک زندگی  

پسری که خود در آسایشگاه سالمندان 

کار می کند اما پدرش را به مرکز سالمندان 

دیگری می سپارد و می رود. حتی برای 

ازدواج خواهرش تنها به گرفتن یک 

رضایت نامه کتبی از پدر بسنده می کند 

تا مراسم سر بگیرد. پدر نه دامادی 

می بیند و نه دختر را در لباس عروس. 

حالا که دختر صاحب فرزندی شده است، 

نوه اش را ندیده و تنها دل خوشی اش 

تنها عکسی است که از او دارد، عکس 

را بالای تختش گذاشته و هرروز آن را 

نوازش می کند و می بوسد بدون اینکه 

حتی یک بار او را دیده باشد.

یک روز که سر وسایلش باهم اتاقی اش 

دعوایش می شود، مسوول آسایشگاه به 

او می گوید، مساله مهمی نیست، هر 

چه که از وسایل  تو برداشته شده بگو 

تا برایت تهیه کنم، او با بغض نهفته 

در درونش می گوید، وسیله برایم مهم 

نیست، عکس نوه ام داخل وسایلم بود 

و حالا نیست.

شنیدن این روایت تلخ است، تلخ تر 

ازآنچه به ذهن خطور کند اما واقعیتی 

است که در همین نزدیکی اتفاق افتاده 

واقعیتی که دل هر انسانی را به درد 

می آورد. این گزارش روایتی است از 

سالمندانی که یا آن ها را رها کرده اند یا  

به دلیل نداشتن سرپناه و سرپرست، به 

این مرکز  سپرده شده اند. اینجا کسی 

را قضاوت نمی کنیم، نه آن فرزند را و نه 

آن پدر و مادر پیر را، فقط راوی زندگی 

کسانی هستیم که هیچ گاه فکرش را 

نمی کردند در زمان پیری به جای اینکه 

کنار خانواده باشند، سقفی از خودشان 

بالای سر داشته باشند و روزهای پایانی 

عمر خود را در کنار نوه ها سر کنند، به 

آسایشگاه سپرده شدند تا با همدردهای 

خود به پایان خط برسند.

از سالمندانی صحبت می کنم که مرکز 

سالمندان بهشت رضا)ع( نگهداری 

می شوند، مرکزی که در محله فلاح 

تهران راه اندازی شده تا سرپناهی 

برای سالمندان رهاشده باشد. پای 

درد دل هر یک از آن ها که می نشینی 

تمام صحبت هایشان به یک جمله که 

شاید برای ما مساله پیش و پا افتاده ای 

باشد، ختم می شود، اینکه می خواهم 

به خانه برگردم، کنار خانواده ام باشم 

چون هیچ چیزی در دنیا به اندازه خانواده 

ارزشمند نیست، آری برای آن ها داشتن 

خانه و خانواده آرزوست، آرزویی که حالا  

دست نیافتی شده است.

وارد این مرکز که می شوم، ناخودآگاه دلم 

می گیرد، مادران و پدرانی را می بینم 

که هر یک در افکار خود غرق هستند 

حتی عده ای از آن ها متوجه حضور 

ما نمی شوند، شاید بی صدا، روزها و 

شب هایشان را در دل تنگی می گذرانند 

گلایه ای از زندگی و روزگار هم ندارند 

روزگاری که شاید می توانست بهتر از 

این باشد، هزار افسوس، در وقت نیاز 

که باید دستی یاریگرش باشد در بزنگاه 

زندگی رهایش کرده است.

هر قدمی که برمی دارم و به صورت های 

چروکیده، موهای سفید و دستان لرزانشان 

نگاه می کنم، ناخودآگاه خود را به جای 

آن ها می گذارم، به چه فکر می کنند؟ 

شاید به یاد روزهای جوانی می افتند، 

یاد آن روزهایی که تنها دل خوشی شان، 

خنده های کودکانه فرزندانشان بود، 

یاد آن روزهایی که دستان کوچک 

فرزندش را می گرفت تا راه رفتن را 

بیاموزد، دستانش را محکم می فشرد تا 

مباد به زمین بخورد، اما حال آن دستان 

کوچک کجاست تا یاریگرشان باشد.

پدربزرگ  و مادربزرگ های سر راهی!

یادداشت

خبر
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نسرینهزارهمقدم

در روزهای اخیر، تعدادی از کارگران و 

بازنشستگان که به دلایل مختلف از دریافت 

یارانه نقدی محروم شده اند، از عدم موفقیت 

در درج شکایت انتقاد کردند و گفتند: ما 

نتوانستیم به سامانه ی معرفی شده رجوع 

و شکایت خود را ثبت کنیم.

»همه چیز در بازار گران شده است؛ زمانی 

با یک حقوق کارگری دستمان به دهانمان 

می رسید حالا با مستمری بازنشستگی و 

کار دوم و یارانه ای که به حسابمان می ریزند  

بازهم جیبمان خالی است و استطاعت 

خریدِ ساده ترین کالاها را نداریم.«

محمدعلی براتی، بازنشسته ی کارگری 

مخارج  به جز  که  بازنشسته ای  است؛ 

سنگین یومیه، هزینه های ماهانه ی دارو 

و درمان دارد و نگران است حالا که کالاهای 

 اساسی زندگی به طرفه العینی گران شده اند  

هزینه های دوا و درمان هم بالاتر برود و دیگر 

آه خالی هم در بساط بازنشستگان نماند!

این روزها کلیدواژه ی اصلی »گرانی« است و 

در مرحله ی بعد، یارانه؛ هرچند دولت وعده 

داده بود به جز چهار قلم کالای اساسی 

دیگر هیچ کالایی گران نمی شود یعنی 

مجوز رسمی برای گران تر شدن ندارد اما 

مشاهدات میدانی نشان از گران شدن 

بسیاری از کالاها و اقلام در نظام جانشینی 

تکمیل و به هم پیوستگی دارد.

به هم پیوستگی • برای  نشانه هایی 

قیمت ها

کالاها به شدت به هم وابسته اند و آزادسازی 

قیمت یک کالا در عین تثبیت قیمت 

سایر کالاها و اقلام، نوعی ساده انگاری 

است؛ و یک شاهد روشن برای این ادعا 

گفته های رییس اتحادیه برنج فروشان 

بابل است؛ 25 اردیبهشت حسن تقی 

زاده گفت: »در حال حاضر بازار از کنترل 

خارج شده است و فروش برنج با نرخ مصوب 

به فروش نمی رسد. وقتی دولت افزایش 

نرخ 4 قلم کالای اساسی را اعلام می کند 

به نوعی مجوز افزایش نرخ  در سایر اقلام را 

می دهد چراکه قیمت ها از یکدیگر تاثیر 

می پذیرند.«

آیا مبلغِ »یارانه نقدی« کافی است؟•

در این میانه، اوضاعِ کلیدواژه ی دومِ این 

روزها یعنی »یارانه نقدی« نیز چندان روبراه 

نیست؛ یک انتقاد اساسی، ناچیز بودن 

مبلغ یارانه های واریزی به حساب مردم 

است؛ 300 یا 400 هزار تومان یارانه به 

ازای هر نفر، نمی تواند پوشش دهنده ی 

دایره ی گرانی ها باشد؛ محاسبه ی دقیقی 

از تجمیع هزینه های سربار خانوار به دنبال 

آزادسازی ها ی اخیر که از آن به عنوان 

»جراحی اقتصادی« یاد می شود، صورت 

 نگرفته است؛ افزایش نرخِ دو کیلو روغن

 دو یا سه کیلو مرغ، چند کیلو شیر و لبنیات  

به تنهایی بیش از یارانه ی دریافتی یک 

خانوار سه نفره است که به شرطِ برخورداری 

از یارانه کامل یعنی هر نفر 400 هزار 

تومان، بازهم یک میلیون و 200 هزار 

تومان نمی تواند همین افزایش نرخ های 

محدود را پوشش دهد.

محمدعلی براتی می گوید: به حساب 

من یک میلیون و ۱65 هزار تومان برای 

چهار نفر ریختند؛ رفتیم خرید ماهانه؛ با 

این پول چند کیلو مرغ و تخم مرغ برای 

یک ماه خریدیم؛ روغن که در بازار حتی 

باقیمت جدید پیدا نکردیم؛ حدود چهارصد 

هزار تومان مانده که با آن دو کیلو گوشت 

قرمز هم نتوانستیم بخریم؛ گوشت قرمز 

الان اینجا کیلویی 220 هزار تومان است  

مگر با این چهارصد هزارتویمان، چند 

عدد نان و چند بسته ماکارونی بخریم  

دیگر گوشت قرمز و برنج ایرانی کیلویی 

۱00 هزار تومان و روغن و سایر کالاها را 

نمی شود خرید؛ اینکه فکر کنند همه ی 

گرانی ها با این یارانه ی نفری کمتر از 

300 هزار تومان که به منِ بازنشسته ی 

مستاجر و حداقل بگیر داده اند، پوشش 

داده می شود، اشتباه است؛ حتی گوشت 

و مرغ ماهانه ی خانوار هم با این پول 

تامین نمی شود!

مزدبگیرانی که یارانه نگرفتند•

جدا از انتقاد به کم بودن میزان یارانه 

پرداختی، مشکل اساسی دیگر، فقدان 

برای  دقیق  اطلاعاتی  زیرساخت های 

دهک بندی دقیق و عادلانه ی جامعه 

است؛ علیرضا حیدری )کارشناس رفاه و 

تامین اجتماعی( در این رابطه می گوید: 

ما پایگاه داده های به روز و قابل اطمینان 

نداریم؛ به همین دلیل است که اغلب 

طرح های حمایتی به نتیجه ی موردنظر 

نمی رسد و همیشه افراد مستحق بسیاری جا 

می مانند؛ در طرح تامین اجتماعی فراگیر 

که مدت هاست کلیات آن تصویب شده 

و قرار است اجرایی شود، بازهم جای 

پایگاه داده های اطلاعاتی دقیق خالیست  

بنابراین اجرای هر نوع طرح حمایتی قبل 

از آماده سازی زیرساخت های مطمئن، 

درصد بالایی خطا خواهد داشت و رضایت 

جامعه ی هدف جلب نخواهد شد.

حالا سوال این است که چرا بااین همه 

پتانسیل اجرایی و شتاب برای اجرای طرح 

 که از آن به عنوان »شجاعت اقتصادی« 

یاد می شود، اول سامانه های اطلاعاتی 

دقیق برای پرداخت یارانه و تعیین دقیق 

دهک خانوارهای کشور تهیه نشد تا در 

مرحله ی بعد سراغ پرداخت یارانه نقدی و 

شکایت برویم؛ اگر سامانه های مبتنی بر 

پایگاه داده های به روز با معیارهای اقتصادی 

دقیق وجود می داشت، هر سرپرست خانوار 

با واردکردن کد ملی خود می توانست 

اطلاعات دقیقی از دهک خانوار خود و 

دلایل و معیارهای دهک بندی دریافت کند 

و در همان صفحه ی اختصاصی، امکان 

شکایت به دهک بندی برای فرد موردنظر 

فراهم می شد؛ اما حال به دلیل فقدان 

چنین سامانه های سرراست و شخصی 

شده، مردم باید به سامانه ی همگانی و 

شلوغ برای شکایت عدم دریافت یارانه 

مراجعه کنند که اتفاقا بیشتر اوقات به 

دلیل تراکم مراجعه کنندگان یا ایرادات 

زیرساختی دیگر، مسدود است و دسترسی 

فعلا ممکن نیست.

در روزهای اخیر، تعدادی از کارگران و 

بازنشستگان که به دلایل مختلف از دریافت 

یارانه نقدی محروم شده اند، از عدم موفقیت 

در درج شکایت انتقاد کردند و گفتند: ما 

نتوانستیم به سامانه ی معرفی شده رجوع 

و شکایت خود را ثبت کنیم.

مراحل شکایت اصلا ساده نیست؛ به گفته 

وزیر کار، حدود دو میلیون نفر تاکنون به 

عدم دریافت یارانه معترض بوده اند و فقط 

۷ میلیون نفر متعلق به دهکِ ده درآمدی 

هستند که یارانه نقدی نگرفته اند؛ اما در 

روزهای گذشته پیام هایی از بازنشستگان 

و کارگران دریافت کردیم که به دلایل 

بسیار معمولی، ظاهرا مشمول دهک ده 

درآمدی شده اند، یعنی جزو یک درصدی ها 

و یارانه شان واریز نشده است.

" آرامش" گمشده ای بزرگ 
در جامعه ایرانی!!

محمدباقرعطاریانی

این روزها و در برابر اوضاع عجیب اقتصادی و حال وروز آن هایی که 

اوضاع مالی خوبی دارند و یا آن هایی که وضع مالی خوبی ندارند  سخن 

گفتن کار ساده ای است چراکه هر دو قشر نالان هستند.

پولدار خواب راحت ندارد چراکه فکرش و ذکرش جمع کردن مال و 

ثروت اندوزی است و مدام دنبال آخرین اخبار و تحولات اقتصادی 

است تا سرمایه اش را درست و دقیق بکار بندد و متضرر نشود لذا 

هیچ وقت " آرامش" ندارد.

قشر بی پول هم اگرچه مال و ثروت ندارد اما همیشه به دلیل نداری 

و امید نداشتن به آینده همواره "آرامش" ندارد.

فعلا در جامعه ایرانی گویی هیچ کس آرامش ندارد چراکه هرروز و 

هرلحظه و هر آن ، همگی با یک خبر و رویداد ناخوشایند و یا بحران و 

خبرهای ناجور اقتصادی و اجتماعی و اظهارات مایوس کننده برخی 

مسوولان و چه بسا اخبار متناقض و حتی واهی و خصوصا وعده های 

مختلف و متنوع و رنگارنگ روبه رو هستیم.

حال در این اوضاع ، کسی پیدا می شود که آرامش داشته باشد؟!

به راستی آرامش چیست؟ کارشناسان اجتماعی معتقدند آرامش 

کلمه ای است که امروزه به آرزویی دست نیافتنی برای اکثر انسان ها 

تبدیل شده است. پیشرفت های روزافزون عصر حاضر، زندگی را برای 

افراد راحت تر کرده است اما به همان میزان آرامش را از ذهن ها دور کرده 

است. اینکه چگونه آرامش داشته باشیم تا حد زیادی به باورها و شیوه 

زندگی خود ما برمی گردد. دنیای امروز و مشغله های آن استرس ها و 

نگرانی های جدیدی برای ما ایجاد کرده است. اما باید به این نکته توجه 

کرد که داشتن آرامش شرط اساسی برای رسیدن به شادی و موفقیت 

در زندگی است. پس اهمیت دارد راه های رسیدن به آن را بیاموزیم.

منشا اصلی آرامش در درون انسان ها قرار دارد و درواقع یک حس درونی 

است. هرچند عوامل محیطی و بیرونی هم تاثیر گذار هستند. آرامش 

یعنی لذت بردن از زندگی، امیدوار بودن به آینده، برآورده شدن نیازهای 

اقتصادی و اجتماعی ، امنیت و حمایت. حضور افرادی که دوستتان 

داشته باشند یا شما آن ها را دوست داشته باشید درواقع به کیفیت 

زندگیتان می افزاید. نداشتن اختلالات اضطرابی و افسردگی همگی 

در سلامت روان و داشتن آرامش نقش بسزایی دارند.

به هرحال اگر از همه این نکات، عوامل درونی و بیرونی و نظر کارشناسان 

عبور کنیم باید اذعان کرد که آرامش همچنان یک گمشده بزرگ در 

جامعه ایرانی است.

درود و بدرود
سال از سی هم گذشت که با شما خوبان همراه 

بودم. همراه و همدل. همدل و درس آموز، از 

روابط عمومی بنیاد مستضعفان و جانبازان 

گرفته تا نهاد مقدس بنیاد شهید و امور 

ایثارگران، 30 سال در زیست رسانه ای 

خود هم خانواده شما بودم. پربرکت بود 

برای من، سعادت بود تنفس در هوایی که 

شمایان نفس می کشیدید، خاطره شد برای 

من، از آن خاطره های بی تکرار که به یادآوری اش باید حال خوش کنم 

حالا برای من اولین روزهای یادآوری خاطرات است در اولین روزهای 

بازنشستگی آن هم در آستانه 2۷ اردیبهشت روز ارتباطات و روابط 

عمومی، همین هم باعث شد به حکم وظیفه نسبت به همه قصورها 

و تقصیرها از محضر شما قلمداران قبیله خورشید، عذر بخواهم، مرا 

خواهید بخشید که از بزرگانی چون شما جز کرم و بخشش سراغ ندارم 

در جوار بارگاه ملکوتی امام مهربانی ها و از درگاه حضرت احدیت برایتان 

روزهایی سراسر سلامت و سعادت مسالت می کنم.

خادم خانواده های معظم شهدا و ایثارگران 

مهدی طوریان

ایثار

جد   ول سود   وکو  شماره 52
به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ 12 خرداد 1401  

به شماره زیر ارسال نمایند   

09033831861 
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایي اهد   ا مي شود   . 
پاسخ جد   ول  شماره 51

آیا حقوق کارگری کفاف گرانی ها را می دهد؟آیا حقوق کارگری کفاف گرانی ها را می دهد؟

جاماندن بازنشستگان از قطار یارانهجاماندن بازنشستگان از قطار یارانه   ساعت 25
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  دیدگاه

اقتصاد خاص
دکترمهدییاراحمدیخراسانی

اصولا نرخ تورم، مصوبات حقوق و دستمزد، افزایش یا کاهش قیمت ها  

شاخص های کسب وکار و بسیاری دیگر از مسایل مالی و اقتصادی 

و یا جریانات حاکم بر بازار تابع فرمول ها و روندهای خاصی است 

که در روال طبیعی آن بعضا ماه ها و یا حتی سال ها زمان لازم است 

تا بتوان با اتفاقات خاص اقتصادی و یا تغییرات نظام های عرضه و 

تقاضا آن ها را به نحو بنیادین مدیریت کرد. این گونه مسایل از جنس 

امور جاری اداری، سازمانی و یا مدیریتی نیست که در قالب یک 

جلسه به صورت خرد جمعی یا سلسله مراتبی برای آن تصمیم گیری 

کرد. اگر قرار است عدد ورقمی تصویب شود یا تغییر کند باید مبتنی 

بر آمار تحلیلی و بررسی روندها صورت پذیرد نه به صورت سلیقه ای. 

به عنوان مثال نگاهی به مصوبه افزایش 5۷ درصدی دستمزد در 

سال جاری بیاندازید تا با تمام وجود دریابید این تصمیم چه اثراتی 

بر اشتغال و اقتصاد دارد. آرام آرام برخی واحدهای کوچک و متوسط 

شروع به تعدیل نیروی کارکرده اند و روند اقتصادی در بنگاه های 

کوچک کاهشی شده است و تداوم این روند معلوم نیست چه 

پیامدهایی به دنبال دارد. این که قرار باشد ظرف چند روز فقر 

مطلق ریشه کن شود یا به عنوان مثال وزیری با بخشنامه بخواهد 

قیمت ها را کنترل نماید بیشتر شبیه شوخی تلخی است که خبر 

از چالش های شدید مدیریتی در عرصه اقتصاد می دهد. مصوبات 

شورای عالی کار در ارتباط با افزایش حقوق کارگران نگران کننده 

است و سبب بحران بیکاری در واحدهای کوچک و متوسط می گردد. 

امروز دولت سیزدهم در حالی وارث اقتصادی کاملا بیمار است که 

با توجه به شرایط موجود فرصتی هم برای آزمون وخطا کردن ندارد. 

اقتصاد ما یک اقتصاد دستوری است و ریشه بسیاری از مشکلات و 

چالش های نامحدودی که در اقتصاد کشور وجود دارد، همین ویژگی 

دستوری بودن آن است. امروز دولت در عرصه اقتصاد با چالش های 

اساسی از قبیل؛ کسری شدید بودجه و افزایش بدهی های دولت  

فساد مالی گسترده، حکمرانی نامطلوب اقتصادی دولت، شکاف 

طبقاتی، ظهور ابر طبقه و شاهان اقتصادی، نابسامانی بازار مصرف 

و سرمایه، نابسامانی سکه دلار و ارز، بحران های زیست محیطی  

کاهش اعتماد عمومی، بحران های اقتصادی ناشی از کرونا و رکود 

نامتعارف کسب وکار و ... مواجه است. تصمیمات غلط سال های 

قبل امروز اقتصاد کشور را دچار بحرانی کرده که برای خروج از آن 

نیازمند تلاش شبانه روزی، عزمی جدی و رویکرد جهادی هستیم. 

ما برای ایجاد تغییر و بهبود شرایط اقتصادی کشور هرگز ناامید 

نیستیم اما خودمان را نیز فریب نمی دهیم و به خوبی می دانیم با 

روش و روند عادی فعلی اتفاق قابل توجهی در جهت نجات اقتصاد 

کشور نخواهد افتاد. تا وقتی دره ای اقتصاد ایران بر پاشنه اقتصاد 

دستوری می چرخد، وقوع هر اتفاق ناخوشایندی دور از ذهن 

نیست پس باید کار به کاردان سپرده شود و روند شاخص های 

اقتصادی در بستری طبیعی و سالم تعیین گردد. امید آنکه دولت 

جدید از اشتباهات فراوان و مکرر دولت های قبلی عبرت بگیرد و با 

تحقق وعده های خود زمینه درمان اقتصاد و بهبود زندگی مردم را 

فراهم سازد. هرچند برخی اتفاقات فعلی کمی نگران کننده است 

و ممکن است به اندک امیدی که برای مردم جهت رفع مشکلات 

جاری ایجادشده بود آسیب برساند. علاوه بر مسایل مذکور مردم و 

رسانه ها نیز وظیفه دارند از ایجاد هیجانات کاذب در جامعه پرهیز 

نمایند و به دولت جهت اصلاح امور فرصت دهند.

زهرا چیذری/ عید امسال خیلی از خانم های 

چادری و خانواده های مذهبی نتوانستند 

برای خانم خانه و دخترانشان چادر نو بخرند! 

 در کنار افزایش تمام قیمت ها و هزینه ها

 چادر مشکی هم رشد قیمت زیادی را تجربه 

کرد به گونه ای که اگر به پارچه فروشی های 

سطح شهر سری بزنید هزینه یک قواره 

چادر معمولی چیزی حدود 600-500 

هزار تومان است و اگر بخواهید جنس های 

مرغوب تر را تهیه کنید 3 تا 4میلیون تومان 

باید هزینه کنید!

با چند صد متر گز کردن در بازار دستتان 

می آید که چادرهای آماده قیمت های 

مناسب تری دارند اما خیلی از خانم های 

چادری ترجیح می دهند از چادرهای 

سنتی ایرانی استفاده و پارچه های مشکی 

قواره ای تهیه کنند. رشد قیمت چادر آن هم 

در کنار حساسیت های جامعه در مساله 

عفاف و حجاب و تاکید بر چادر به عنوان 

حجاب برتر می تواند میزان اقبال به این 

کالا را در بین خانواده ها دچار چالش کند. 

پارچه فروش ها می گویند دیگر مثل گذشته 

برای قواره چادر مشکی مشتری ندارند! 

برای بررسی دلایل افزایش قیمت نجومی 

این کالا که باید به سادگی در دسترس 

همه باشد به سراغ »اسدالله سلیمانی« 

مدیرعامل انجمن تولیدکنندگان محصولات 

عفاف و حجاب رفتیم تا درباره چالش 

رشد قیمت چادر مشکی به گفتگو کنیم.

ظاهرا بازهم با افزایش قیمت چادر مشکی 

مواجهیم به طوری که یک قواره چادر حدود 

یک میلیون قیمت دارد و برای یک خانواده 

کارگر چیزی نزدیک به یک چهارم حقوق 

ماهانه باید برای خرید یک قواره چادر 

هزینه شود!

ما وقتی دردی را درمان نکنیم باگذشت 

زمان این درد بدخیم تر شده و درمانش 

سخت تر می شود. ما کاری برای چادر 

انجام ندادیم و مسوولین ما اهتمامی بر آن 

نداشتند دوای درد ارزانی چادر شناخته 

شدن آن به عنوان کالای فرهنگی است 

که اگر این اتفاق می افتاد و در مجلس 

تصویب می شد به عنوان کالای فرهنگی 

مشمول دریافت یارانه بود و قیمت آن به 

یک پنجم کاهش پیدا می کرد. در حال 

حاضر هم در قیمت چادر مشکی هم 

در تولید تنها کارخانه داخلی افزایش 

قیمت داریم و هم در چادرهای وارداتی.

چرا قیمت چادرهای آماده اغلب از قواره 

چادر ارزان تر است؟البته این ارزانی چندان 

چشمگیر هم نیست اما به نسبت چادرهای 

قواره ای این نوع چادرها همچنان قیمت 

پایین تری دارند.

در برخی کارها همچون چادر ملی و 

دانشجویی به دلیل اینکه در دوخت سری 

کار، پارچه ها روی هم می افتد مصرف 

پارچه چادر پایین تر می آید و قیمت آن 

کاهش می یابد اما درباره قواره برای یک 

چادر در عرض کم حدود 5 متر و در عرض 

زیاد حدود 3.5 تا 3.۷5 سانتی متر پارچه 

نیاز داریم. وقتی شما می خواهید یک 

چادر سنتی را ببرید حدود ۱ متر پرت 

درمی آید اما در چادرهای مدل دار و در 

تولید انبوه، این پرتی کاهش و الگوها را 

در هم می اندازند و مصرف پارچه خیلی 

پایین می آید به همین خاطر قیمتش 

کمتر است.

دلیل رشد قیمت چند برابری چادر چیست. 

آیا می توانیم بگوییم که در بازار چادر 

مشکی هم مافیا وجود دارد؟

رشد قیمت چادر مثل بقیه پارچه هاست 

و بقیه اجناس و پارچه ها هم رشد می کند 

اما بحثی که اینجا پیش می آید این است 

که ما پارچه محصولات حجاب را پارچه 

معمولی می بینیم یا کالای استراتژیک! 

اگر ما نسبت به این مساله قائل هستیم که 

داشتن حجاب قانون جمهوری اسلامی 

ایران است و داشتن این حجاب تاثیر 

مثبتی بر جامعه و خانواده دارد، به همان 

کالای فرهنگی می رسیم و بحث حمایت 

از آن ضروری می شود. اما در این بازار هم 

شرایط به این شکل است که  هر کس پول 

بیشتر و نفوذ بیشتری دارد بیشتر این 

پارچه ها را وارد می کند. درمان اصلی 

مساله قیمت چادر این است که به عنوان 

کالایی استراتژیک شناخته شود.

 ما قانون حجاب و عفاف و قانون مد و 

لباس راداریم که در هر دو مورد دستگاه 

ها در حوزه حجاب و عفاف وظایفی دارند 

و به نظر می رسد حمایت اقتصادی از 

پوشش چادر هم یکی از وظایف ایجابی 

باشد .در حال حاضر آیا از تولید و واردات 

چادر حمایت می شود؟

نزدیک به 26 نهاد و سازمان متولی 

هستند  حجاب  و  عفاف   بحث 

که در سال های گذشته و در مناسبت های 

مختلف عملکردشان به یک نمایشگاه و یک 

فروشگاه زدن محدود می شد درحالی که 

این کار اصلا در حیطه کاری دستگاه ها 

نیست بلکه در حوزه کاری تولیدکنندگان 

محصولات حجاب است. این دستگاه ها 

باید تسهیل گری، کار فرهنگی و تبلیغ را 

در دستور کار داشته باشند درحالی که 

تبلیغات ضد حجاب بسیار عریان است 

اما کسانی که در این حوزه کار می کنند 

حتی نمی توانند اسم تولیدی شان را 

ببرند. یا وزارت صمت موظف است به 

تولیدکنندگان محصولات حجاب یارانه 

بدهد، یا کارگروه مد و لباس بااین همه هزینه 

و بودجه ای که از دولت و بیت المال گرفته 

است کاری در این حوزه انجام نداده است. 

در کارگروه مد و لباس اصناف و اتحادیه ها 

حضورداشته اند اما آدم هایی که آنجا هستند 

کارایی نداشته اند و این کارگروه خروجی 

نداشته است مگر بنا نبود این کارگروه مد 

و لباس را ساماندهی کند؟ الان چه مقدار 

این کارگروه توانسته است ذایقه مردم را 

تغییر دهد؟ ما چقدر در کوچه و خیابان 

لباس های ایرانی اسلامی می بینیم؟ این 

معاونت تنها به برگزاری نمایشگاه های 

فروش اکتفا کرده است درحالی که برگزاری 

نمایشگاه فروش محصولات حجاب به 

تولیدکنندگان این حوزه بازمی گردد و 

 یک نهاد دولتی که بناست ذایقه سازی

 ساماندهی   الگوسازی و تسهیل گری 

دارد نه وظیفه برگزاری نمایشگاه فروش!

انجمن  به عنوان  شما  نگاه  از  پس 

تولیدکنندگان محصولات عفاف و حجاب  

کارگروه ساماندهی مد و لباس در طی 

سال های اخیر کارایی لازم  و تاثیر مثبتی 

نداشته است؟

ما بارها عرض کردیم و امروز در کمیسیون 

و  مطرح شده  مساله  ین  هم  فرهنگی 

وزیر ارشاد هم این را در هیات دولت 

حجاب  محصولات  که  کردند  مطرح 

 به عنوان کالای فرهنگی شناخته شود 

و آقای ضرغامی هم بر حمایت از محصولات 

حجاب تاکید کردند و به رغم سال های 

گذشته که انجمن حجاب و کالای حجاب 

دیده نمی شد اما به نظر می رسد در این دوره 

این موضوع موردتوجه قرارگرفته است. ما 

به خانم خزعلی معاون امور زنان و خانواده 

نهاد ریاست جمهوری هم گفتیم که ما 

توانایی این راداریم که بتوانیم به مشکلات 

تولید و عرضه محصولات حجاب سامان 

بدهیم و این نیازمند تشکیل یک ستاد 

عفاف و حجاب ذیل معاونت ریاست 

جمهوری است که قدرت تصمیم گیری 

و تصمیم سازی را در حوزه حجاب داشته 

باشد این ربطی به کارگروه مد و لباس ندارد. 

این کارگروه ۱5 سال نشان داد در حوزه 

عفاف و حجاب حرفی برای گفتن ندارد 

و در هر دوره ای با مسوولان جدید ابتدا با 

تعدادی از تولیدکنندگان جلسه می گذارند 

و حرف هایی می زنند و با عملیاتی نشدن 

این حرف ها پاسخگو نیستند و چون تریبون 

دارند از کارنکرده خود دفاع می کنند. این 

توانایی که در بخش خصوصی وجود دارد 

مردمی که به میدان آمده اند و کارکرده اند 

و 9 عضو انجمن تولیدکنندگان امروز 

به 250 -300 عضو می رسد و در شرف 

اتحادیه شدن هستیم و نخستین اتحادیه 

تولیدکنندگان محصولات عفاف و حجاب در 

حال تشکیل است. دولت باید این توانایی 

را مغتنم بشمارد و به سراغ کسانی بیاید 

که در این عرصه می خواهند کار کنند. ما 

انتظار داریم دولت همسو و دغدغه مند به 

سراغ ما بیایند تا این کار را ادامه دهیم.

110/1/۵

حجاب برتر پشت دیوار گرانی!
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  مشاور
زن 50 ساله به خاطر خسیس بازی های 

شوهر ثروتمندش که به خاطر خرید 

پفک با او قهر کرده است تصمیم به 

خودکشی گرفت.

زن 50 ساله که سفره درد دل هایش را 

در اتاق مشاوره و مددکاری اجتماعی 

کلانتری طبرسی شمالی مشهد گشوده 

بود، درباره سرگذشت خود به کارشناس 

اجتماعی کلانتری گفت: 20 ساله 

کردم.  ازدواج  »فرهاد«  با  که  بودم 

او 3 سال از من بزرگ تر بود و کنار 

پدرش به تجارت می پرداخت. بعد 

از ازدواج فرهاد به طور مستقل وارد 

بازار صادرات و واردات شد و اوضاع 

مالی ما به طور ناگهانی تغییر کرد 

به گونه ای که دیگر هیچ کمبودی در 

 زندگی نداشتم و از رفاه نسبی برخوردار

 بودم.

درحالی که پدر و مادرم خیلی زود از 

دنیا رفتند و من تکیه گاهم را از دست 

دادم اما مهربانی ها و خوبی های فرهاد 

موجب شد غم نداشتن پدر و مادر را 

احساس نکنم.همسرم نه تنها درآمد 

خوبی دارد و رفیق باز نیست بلکه هیچ گاه 

به من خیانت نکرده و خانواده اش را 

از صمیم قلب دوست دارد.

خسیس بازی های مرد پولدار•

خصوصیات نیک اخلاقی او به گونه ای 

است که همه اطرافیان و بستگانم حسرت 

زندگی مرا می خورند و به همین دلیل 

در میان اقوام از احترام ویژه ای برخوردار 

هستم اما فرهاد با خسیس بازی هایش 

مرا تا مرز جنون می کشاند.

او حساب وکتاب همه مخارج زندگی 

را دارد و من باید برای هزینه حتی 

هزارتویمان هم به او سند نشان بدهم. 

باورش سخت است اما همسرم حتی 

حساب وکتاب برنج های مصرفی را 

هم دارد و می داند که یک کیسه ۱0 

کیلویی چند لیوان برنج می شود و 

با یک حساب وکتاب ساده  سپس 

مقدار برنج مصرفی را تخمین می زند.

 او بر رفتارهای خسیس گونه خود 

نام اسراف کاری را می گذارد و برای 

مدتی طولانی با من قهر می کند. اگر 

گاهی قبوض آب و برق کمی از دوره های 

قبل بیشتر شود تا چند هفته سکوت در 

خانه ما حکم فرما می شود به گونه ای 

از این سکوت مرگبار زجرکش  که 

می شوم. باآنکه خیلی از اطرافیانم 

مرا مسخره می کنند بازهم چند بار به 

مراکز مشاوره رفتیم تا از این وضعیت 

نجات پیدا کنم.

قهر زن و شوهر به خاطر خرید •

یک پفک

خسیس بازی های همسرم به جایی رسید 

که یک بار برای خرید یک بسته پفک 

سه هفته با من قهر کرد چراکه خرید 

هله وهوله را اسراف کاری می داند. 

او همچنین معتقد است تا روزی که 

لباس ها پاره نشده و قابل استفاده باشد 

نباید لباس جدیدی برای فرزندانم 

بخرم. حالا دیگر باآنکه سه فرزند بزرگ 

دارم کارد به استخوانم رسیده است و 

به هیچ وجه نمی توانم با این قهرهای 

طولانی مدت همسرم زندگی کنم.

از سوی دیگر بستگانم با مشاهده خانه 

و ماشین و زرق وبرق های زندگی من 

به هیچ وجه نمی توانند زجر کشیدن های 

مرا باور کنند. این رفتارهای ناپسند 

یک بار حتی مرا به فکر خودکشی 

انداخت و چیزی نمانده بود با یک 

تصمیم احمقانه و دیوانه وار زندگی 

خود و فرزندانم را نابود کنم چراکه به 

خاطر روشن ماندن لامپ اتاق خواب 

دو هفته بود که همسرم با من حرف 

نمی زد و ...

است  حاکی  خراسان  گزارش 

بررسی های روان شناختی و اقدامات 

مشاوره ای با دعوت از همسر این زن 

50 ساله در دایره مددکاری اجتماعی 

 کلانتری طبرسی شمالی مشهد آغاز

شد.

پلیس  با همکاری  واقعی  ماجرای 

پیشگیری خراسان رضوی

نکات مهم در نوشتن قولنامه
 زمین های کشاورزی

روحاللهشمآبادی-کارشناس حقوقی

در نوشتن قولنامه لازم است که مواردی را رعایت کرد که بدون آن ها 

بعدا مشکلاتی گریبان گیر فرد می شود.

۱- احراز مشخصات و سند مالکیت

لازم است سند مالکیت رسمی و یا عادی زمین بررسی شود که آیا 

این فرد واقعا مالک زمین است یا خیر؟

نکته دیگر آن که ممکن است زمین کشاورزی به فرد، ارث رسیده باشد 

در این زمینه هم لازم است فرد بفهمد که آیا تقسیم صورت گرفته یا 

اینکه زمین همچنان مشاع و مشترک بین ورثه است.

درهرحال لازم است فرد از مالکیت فروشنده مطمئن شود.

2- امضای دهیار و شورای روستا

لازم است برای اطمینان بیشتر در آخر قولنامه امضای افرادی وجود 

داشته باشد، اگر این افراد دهیار یا از اعضای شورای روستا باشند 

بهتر خواهد بود.

3- اطمینان از کاربری زمین

لازم است که اطمینان حاصل شود که کاربری زمین چیست و این 

زمین چه کاربری دارد؟

زیرا در قانون در مواردی تغییر کاربری زمین جرم محسوب می شود 

لذا لازم است در این زمینه اطمینان لازم حاصل شود.

4- استعلام از اداره کشاورزی

نکته قابل ذکر در قول نامه زمین کشاورزی این است که از اداره 

کشاورزی استعلام که مبادا زمین موردنظر مصادره ای باشد و مشکلات 

حقوقی دیگری داشته باشد.

5- استعلام از اداره منابع طبیعی

برای اطمینان از اینکه زمین مرتع نباشد، دولتی نباشد و دیگر مشکلات 

حقوقی را نداشته باشد لازم است از این اداره استعلام گرفته شود.

6- پیش بینی خسارات

 بهتر است در قرارداد پیش بینی شود درصورتی که زمین ملک دیگری 

دربیاید یا اینکه فساد معامله به هر جهتی معلوم شود فروشنده مکلف 

به جبران تمامی خسارات است و می توان برای میزان خسارات خود 

طرفین مبلغی را توافق کنند که این امر کار را بسیار راحت تر می کنند 

که از آن به وجه التزام یاد می شود.

۷- توقیفی نبودن زمین

استعلام از دفتر ثبت اگر زمین سند رسمی دارد باید مطمئن شد 

که این زمین توقیفی یا در رهن نباشد و یا در کل ممنوعیتی درباره 

معامله زمین وجود نداشته باشد

8- توافق بر فسخ

در قرارداد و قول نامه می توان به هر شکلی که طرفین توافق می کنند 

درباره پرداخت ثمن و پول معامله مواردی را پیش بینی کنند.

برای مثال فروشنده می تواند شرط کند که در صورتی یکی از چک 

خریدار پاس نشود وی بلافاصله حق فسخ پیدا کند.

با این شرط می توان در صورت پاس نشدن چک مسلط بر فسخ 

قرارداد شد.

ازدواج عجیب و گم شدن همسر زن 

54 به کلانتری پنجتن گزارش شد.

 زن 54 ساله بابیان این که نگران 

همسرم هستم و می ترسم مرا رها کرده 

باشد، درباره ماجرای ازدواجش با یک 

جوان ۱8 ساله به مشاور و مددکار 

اجتماعی کلانتری پنجتن گفت: ۱2 

سال بیشتر نداشتم که پای سفره 

عقد نشستم، همسرم مردی معتاد و 

بی مسوولیت بود که هیچ توجهی به 

خانواده اش نداشت.

او فقط به فکر تهیه مواد مخدر بود تا 

جایی که بالاخره من و چهار فرزندم 

را رها کرد و از پاتوق های مواد مخدر 

سردرآورد. در این شرایط به صورت توافقی 

از او طلاق گرفتم به شرط آن که حضانت 

فرزندانم را به من بسپارد. از آن روز 

به بعد به کارگری در خانه های مردم 

مشغول شدم تا این که با هر سختی و 

مشقتی بود فرزندانم را سروسامان دادم 

و هرکدام از آن ها به دنبال سرنوشت 

خودشان رفتند. اما مسیر زندگی مرا 

یک شماره تلفن تغییر داد.

شروع زندگی جدید با یک شماره تلفن

حدود ۱۱ سال قبل به همراه تعدادی 

از بستگانمان به یکی از شهرهای 

خراسان جنوبی رفتیم. در آن مسافرت 

چندروزه از جوانی در حاشیه خیابان 

نشانی یک مسافرخانه را پرسیدم. آن 

جوان نه تنها ما را راهنمایی کرد بلکه 

شماره تلفنش را به من داد و اصرار کرد 

هر مشکلی در آن شهرستان  داشتیم 

با او تماس بگیریم. در مدت اقامتمان 

یک بار با او تماس گرفتم تا مکان های 

گردشگری را به ما معرفی کند.

مدتی بعد وقتی به مشهد بازگشتیم 

یک روز آن جوان با من تماس گرفت 

و گفت قصد مسافرت به مشهد را دارد  

من هم که احساس می کردم به نوعی 

باید زحمات او را جبران کنم، »مهرداد« 

را به خانه ام دعوت کردم. او با مقداری 

سوغاتی به منزلم آمد و یک شب را 

مهمانم بود. روز بعد وقتی فرزندانم 

به خانه های خودشان رفتند، مهرداد 

دوباره به منزل من آمد و مدعی شد 

از شهرستان برای خواستگاری آمده 

است. با خنده به او گفتم: »دختران 

من عروس شده اند.« ولی او در کمال 

ناباوری گفت: من برای خواستگاری 

از شما آمده ام!

باورم نمی شد، او را نصیحت کردم که من 

زنی 43 ساله هستم و 25 سال اختلاف 

سن داریم ولی او مدعی بود عاشقم 

شده است. بهانه مخالفت فرزندانم را 

آوردم. بازهم فایده ای نداشت البته آن 

زمان زیبایی ظاهری داشتم و تا این 

اندازه افتاده نبودم. بالاخره مهرداد 

کاری کرد که من هم به او دل باختم 

و سپس دور از چشم فرزندانم صیغه 

محرمیت خواندیم و بعد هم ازدواجمان 

را ثبت محضری کردیم. این در حالی 

بود که خانواده مهرداد به شدت با 

ازدواج ما مخالفت می کردند.

نیش و کنایه ها به خاطر اختلاف سنی 

خلاصه باآنکه پدر مهرداد بیماری 

صعب العلاج داشت اما آن ها را مقابل 

عمل انجام شده قراردادیم و برای دیدار 

با خانواده اش راهی شهرستان شدیم 

ولی من نه تنها مورد استقبال خانواده 

مهرداد قرار نگرفتم بلکه به دلیل این 

تفاوت سنی، نیش و کنایه هایی نیز 

می شنیدم باوجوداین خودم نیز عاشق 

مهرداد شده بودم و نمی توانستم کاری 

بکنم.

این زندگی پنهانی تا خرداد امسال 

ادامه داشت البته فرزندانم به ماجرای 

ازدواجم مشکوک شده بودند ولی  به 

روی خودشان نمی آوردند تا این که 

اواخر خرداد همسرم به بهانه دیدار 

با مادرش راهی شهرستان شد و دیگر 

بازنگشت. او فقط برای من پیام فرستاد 

که از او شکایت نکنم چراکه هنوز هم 

مرا دوست دارد. از سوی دیگر از شدت 

نگرانی روح و روانم به هم ریخته است و 

می ترسم او در شهرستان با زن دیگری 

ازدواج کند یا شاید هم در دام اعتیاد 

افتاده است.

است  حاکی  خراسان  گزارش 

 باراهنمایی های سرهنگ غلام علی مالداری 

)رییس کلانتری پنجتن  مشهد( پرونده 

این زن میان سال توسط مشاوران زبده 

دایره مددکاری اجتماعی موردبررسی 

های دقیق کارشناسی و روان شناختی 

قرار گرفت.

پلیس  با همکاری  واقعی  ماجرای 

پیشگیری خراسان رضوی

ازدواج عجیب پسر جوان با زن 43 ساله در مشهد 

داماد ناپدید شد!

شوهر خسیس زن را به خودکشی رساند
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به بهانه هفته ملی روابط عمومی

روابط عمومی ها چه بگویند؟
رامینامینیزارع،مدرسوپژوهشگر

       

می خواستم درباره ارتباطات وروابط عمومی بنویسم که باخودم 

گفتم،هرساله به مناسبت این هفته ،هم من وهم شماری از همکارانم 

دراین صنف نوشته ایم وبسیار هم نوشته ایم. دراین نوشتارمی خواهم 

از زاویه دیگری به موضوع نگاه کنیم؛فرض برآن است که پيام يكي از 

 مهم ترين عناصر فرآيند ارتباط است كه در واقع، تمامي ارتباطات 

در مرحله اول براي رساندن يا دريافت آن انجام مي شود. 

در رويكردي عام به مفهوم پيام، مي توان گفت پيام، هر چيزي است 

كه فرستنده به ارتباط مي گذارد و در كانال ارتباطي قرار مي گيرد. 

با اين نگاه به مفهوم پيام بايد آن را اعم از صورت و محتوا دانست 

و چنين قائل شد كه پيام مشتمل بر مطالب و اطلاعات خواهد 

بود كه فرستنده آنها را در قالب نشانه ها و كدها رمزگذاري كرده 

است. البته بسته به اين كه معنا را قابل انتقال بدانيم يا نه؛ تعداد 

اين عناصر رد و بدل شده ممكن است تغيير كند؛ بدين بيان اگر 

 معتقد باشيم معنا امري انتقال پذير است كه با پيام منتقل مي شود

  در اين صورت، با رويكرد عام به پيام بايد پيام را اعم از سه عنصر كدها 

 محتوا و معنا دانست؛ زيرا در اين صورت، معنا نيز درشمار چيزهايی 

است كه ميان فرستنده و گيرنده انتقال مي يابد. برخي افراد همچون 

ديويد برلو، معنا را امري انتقال ناپذير مي دانند و بر اين باورند كه 

 "فقط پيام ها قابل انتقال بوده و معني در خود پيام نيست، بلكه 

در استفاده كنندگان از پيام است!"

به هرروی،جامعه روابط عمومی کشور،همواره مورد سوال از شیوه،حجم 

ومیزان اثرگذاری ارتباطات است،اما واقعیت موضوع جای دیگری 

است؛این جمله ساده که  روابط عمومی چه بگوید؟ملاحظه اش 

این است که چه چیز گفتنی وجود دارد؟منشا این که چه چیز 

گفتنی در سازمان وجوددارد یاآن چه که هست،گفتنی است یاخیر 

در روابط عمومی نیست بلکه در کنه وذات سازمان  وعملکردآن 

است.این اثرگذاری در پیوند بادومفهوم دیگر نیز هست؛نخست 

سرمایه اجتماعی)Social Capital ( ودیگری کیفیت وارزش خدمات 

سازمان،موضوع دیپلماسی عمومی) Public Diplomacy( سازمان 

 هم هنگامی که این دودچار مشکل باشند چاره ساز نیست. البته 

در جهت مثبت، عملکرد اثرگذار بسیاری از دستگاه ها هم خودبخود 

می تواند منشا اثروجزیی از ترسیم چهره ای کارآمد از دستگاه، نزد 

اذهان عمومی باشد.به عنوان مثالی از بخش سبزومولدکشاورزی  

پرداخت حدود ۱۱0 هزار میلیاردتومان تسهیلات از سوی بانک 

کشاورزی وپرداخت 3300میلیاردتومان غرامت بیمه کشاورزی 

به جامعه کشاورزی ارزشمند ایران درسال گذشته یا همین برنامه 

کشت 2میلیون هکتار گندم درقالب کشاورزی قراردادی وزیرجهاد 

کشاورزی،نمونه ای ازچهره پذیرفتارپیام رسانی از عملکرد است.

درپایان، باپاسداشت حضور ارزشمند جامعه روابط عمومی ایران واهالی 

کوی روابط عمومی،این هفته رابه همکاران خود در روابط عمومی 

بخش های مختلف دولتی وبخش خصوصی شادباش می گویم.

چوغنچه گرچه فروبستگی است کار جهان 

     توهمچوبادبهاری گره گشامی باش

گرت هواست که چون جم به سر غیب رسی   

      بیا و همدم جام جهان نما می باش

مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت 

معدن و تجارت گفت: با راه اندازی سامانه 

یکپارچه فروش خودرو، ضمن افزایش عرضه 

خودرو، شاهد شفاف سازی معاملات و 

تغییر ریل گذاری در صنعت خودروسازی 

خواهیم بود.

در حالی به زودی نخستین فروش خودرو 

در سامانه یکپارچه فروش انجام می شود که 

بر اساس فرمان رییس جمهور و به منظور 

حاکم کردن شفافیت در عرضه خودرو 

ایجادشده است.بر این اساس، قرار است 

در سامانه یکپارچه شاهد عرضه شفاف 

همه خودروسازان دولتی و خصوصی 

باشیم و همه محصولات چه از بخش 

خصوصی و چه بخش دولتی در این سامانه 

عرضه شود.سازوکار حاکم این است که 

خودرو به مصرف کننده واقعی برسد و 

این هدف ایجاد سامانه یکپارچه است. 

یعنی انتقال همه فروش ها به سامانه ای 

که اکنون نیز وجود دارد، اما فرآیند عرضه 

در آن شفاف است انجام می شود، به این 

معنی که خودروساز نتواند در بازار جانبی 

و بازارهای بدون شناسنامه، خودرو را به 

قیمت های بالاتری بفروشد.

همچنین این سامانه باعث خواهد شد به 

شایبه ای که در خصوص شفاف نبودن 

در حوزه عرضه خودروسازها وجود دارد 

دامن زده نشود.

افزایش شفافیت •

در این زمینه، »عبدالله توکلی لاهیجانی« 

 مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت 

اقتصادی  خبرنگار  با  گفت وگو  در 

ایرنا افزود: با آماده عرضه شدن بخش 

اعظم خودروهای ناقص کف پارکینگ 

خودروسازان، عرضه خودرو از ابتدای امسال 

تا ۱8 اردیبهشت ماه در مقایسه با مدت 

مشابه پارسال 20 درصد افزایش یافت و 

همچنین در ادامه، عرضه خودروسازان 

در یک هفته گذشته نیز با رشد همراه 

بوده است.

وی بیان داشت: درگذشته خودروسازان 

به صورت قطره چکانی، جداگانه و در برخی 

موارد غیر شفاف به عرضه محصولات خود 

می پرداختند، عده ای دلال فرصت طلب 

نیز از راه هایی همچون ارایه کارت های 

ملی مختلف وارد گود می شدند و خودروها 

را تصاحب می کردند؛ یعنی عرضه به 

نحوی بود که پشتیبان طبقه سوداگر بود.

توکلی لاهیجانی ادامه داد: با تدابیر 

وزارت صمت، این نواقص برطرف شد  

 به طوری که میزان خودروهای ناقص 

در از ابتدای سال ۱40۱ نسبت به سال 

۱400 به میزان 50 درصد کاهش یافته 

تا  نیز   و تعداد معوقات خودروسازان 

80 درصد در سال ۱40۱ نسبت به مدت 

مشابه در سال ۱400  با کاهش همراه 

شده است.وی اضافه کرد: اکنون علاوه بر 

دولتی ها خودروسازان خصوصی نیز در 

قالب سامانه یکپارچه به عرضه خودروها 

خواهند پرداخت و درمجموع عرضه بسیار 

بیشتر از دفعات گذشته خواهد شد.

وی تصریح کرد: اکنون شاهد تغییر 

ریل سیاست گذاری در وزارت صمت 

هستیم  خودرو  صنعت  خصوص   در 

 به طوری که در وهله نخست آمار تولید 

واقعی می شود و برخلاف گذشته، تولیداتی 

که تجاری نمی شوند به عنوان آمار تولید 

ارایه نمی شود.

وزارت  خودرو  صنایع  دفتر  مدیرکل 

صمت ادامه داد: همین مساله افت 

کیفی تولیدات و در ادامه سبب تحمیل 

هزینه های مالی و سربار به خودروسازان 

و بدهکاری بیش ازپیش خودروسازان به 

زنجیره تامین را به دنبال داشت؛ اما اکنون 

عرضه خودرو به بازار تسریع شده است.

وی تاکید کرد:  با آغاز به کار سامانه 

یکپارچه فروش خودرو از یکی دو روز 

آینده، علاوه بر فهرست پُربار و متنوع 

خودروها، عرضه حدود ۱0 برابری خودرو 

را نسبت به دفعات قبل شاهد خواهیم بود.

کرد:   خاطرنشان  لاهیجانی  توکلی 

متقاضیان خودرو نیز بین پنج روز تا یک 

هفته فرصت خواهند داشت تا برای خرید 

خودرو اقدام کنند و به این شیوه به تدریج 

فرآیند قرعه کشی حذف خواهد شد.

وی تصریح کرد: با توجه به اتصال سامانه 

یکپارچه فروش خودرو به سامانه جامع 

تجارت، شفاف سازی در معاملات را 

شاهد خواهیم بود و با سوداگری ها 

مبارزه می شود.

به گزارش ایرنا، هرچند ممکن است این 

شفاف سازی هزینه هایی را ایجاد کند، اما 

وزارت صمت مصمم است که بر اساس 

فرمان رییس جمهور این شفاف سازی را 

به نفع مصرف کننده واقعی انجام دهد.

آیا تغییر ریل گذاری در خودروسازی رخ می دهد؟

وزارت صمت با یک سایت فروش و کلی ادعا

مدیر بازرسی و نظارت بر اصناف مشهد با اشاره به 

اینکه در حال حاضر بر وضعیت فروش کالاهای 

اساسی به خصوص نان نظارت های ویژه ای در حال 

انجام است، گفت: جریمه تخلف گران فروشی 

برای واحدهای صنفی پنج برابر شده است.

امیر دلداری در خصوص وضعیت بازرسی ها از 

اصناف در مشهد طی چند روز گذشته اظهار 

کرد: در حال حاضر در خصوص توزیع مرغ و 

تخم مرغ در مشهد مشکلی وجود ندارد؛ در حال 

حاضر مرغ زیر قیمت مصوب و کمتر از 50 هزار 

تومان در سطح بازار عرضه می شود.وی افزود: 

در 2 هفته گذشته تنها در خصوص فروش روغن 

مشکلاتی وجود داشت که خوشبختانه این مشکل 

نیز مرتفع شده و تولیدات جدید در بازار در حال 

عرضه است. از دیروز تامین عمده روغن در سطح 

کشور آغازشده و روغن در استان ها تامین است. 

پنجشنبه هفته گذشته 50 تن روغن احتکار شده 

در مشهد کشف که این روغن باقیمت مصوب در 

سطح شهر عرضه شد. همچنین از 23 اردیبهشت 

بخشنامه ای ابلاغ شده که بر اساس آن تمام اقلام 

اساسی باید باقیمت جدید در بازار عرضه شود.

مدیر بازرسی و نظارت بر اصناف مشهد تصریح 

کرد: درصورتی که تخلفی در واحدهای صنفی 

به خصوص در زمینه کالاهای اساسی مشاهده 

شود، آن واحد صنفی پلمپ خواهد شد. در 

حال حاضر اختیارات سازمان تعزیرات حکومتی 

افزایش پیداکرده و میزان جریمه ها نیز زیاد شده 

است. به عنوان نمونه هم اکنون جریمه عدم درج 

قیمت از 250 هزار تومان به ۱0 میلیون تومان 

افزایش یافته است.  دلداری تصریح کرد: هرروز 

2 گشت مشترک اتاق اصناف با سازمان تعزیرات 

حکومتی استان در مشهد از واحدهای صنفی 

بازرسی می کنند و بازار به شدت تحت نظارت است 

و با هرگونه تخلف در واحدهای صنفی برخورد 

خواهد شد.وی با اشاره به فعالیت یکسره 300 

نانوایی منتخب در مشهد افزود: این 300 واحد 

نانوایی در نقاط مختلف شهر تعیین شده و از 6 

صبح تا ۱2 شب به صورت یکسره فعال است. این 

نانوایی ها از نوع یارانه ای و نیمه حرفه ای است. در 

حال حاضر در حوزه کالاهای اساسی به خصوص 

نان نظارت های ویژه ای در حال انجام است و سایر 

دستگاه های نظارتی نیز در این زمینه مشارکت 

می کنند.دلداری خاطرنشان کرد: همچنین 

طی روز گذشته درگشت مشترک اتاق اصناف 

با سازمان تعزیرات حکومتی سه نانوایی در مشهد 

پلمپ شد.مدیر بازرسی و نظارت بر اصناف مشهد 

گفت: طی ۱0 روز گذشته 30 گشت مشترک 

اتاق اصناف با سازمان تعزیرات حکومتی استان 

در سطح مشهد انجام شده است. با انجام این 

گشت ها 300 بازرسی از سطح نانوایی ها در 

مشهد انجام و 68 فقره فرم تخلف به ارزش چهار 

میلیارد و 853 میلیون ریال صادرشده است.

جریمه گران فروشی ۵ برابر شد

  دیدگاه

تکتم صابری مقدم تهرانی

اهداف آقای رجبی از کاندیداتوری
 هیات مدیره کانون بازنشستگان

آقای حسین رجبی در رابطه با اهدافش 

از کاندیداتوری هیات مدیره کانون 

بازنشستگان مشهد گفت: مهم ترین 

هدف استیفای حقوق بازنشستگان و 

ازکارافتادگان و بازماندگان محترم در 

چارچوب اساسنامه و اختیارات قانونی 

هیات مدیره می باشد که شامل تلاش 

برای لغو قانون تبعیض آمیز همکار و غیر همکار اجرای دقیق 

متناسب سازی، دریافت عیدی بر مبنای کارگری ،لغو بیمه 

تکمیلی و اجرای قانون الزام به درمان توسط تامین اجتماعی و 

چند مورد دیگر است .وی افزود: مهترین اهداف دیگر عبارت اند 

از ارائه خدمات مناسب اعم از مسافرت های طرح کرامت ؛ 

وام ها ؛ خدمات پزشکی ؛ تلاش در جهت تهیه مایحتاج عمومی 

بازنشستگان با نازلترین قیمت ؛ خدمات مسافرتی با امکانات 

شایسته و هزینه های مناسب ؛ فراهم نمودن بستر مناسب برای 

استفاده از اماکن ورزش و تفریحی برای بازنشستگان محترم و 

خانواده های آن ها است .که می بایست در بهترین شرایط ممکن 

خدمت عزیزان محترم بازنشسته ارایه شود.رجبی همچنین 

تاکید کرد: موضوع بیمه تکمیلی و خدمات ضعیف آن نیز از 

مواردی است که موردتوجه بوده و در صورت موفقیت گروه 

ائتلافی و قرارگرفته در اکثریت پیگیری خواهم نمود. ضمن 

اینکه شفاف سازی امور مالی کانون نیز از اولویت های بنده 

می باشد. وی با بیان اینکه امیدوارم به لطف خداوند و باهمت 

و همراهی بازنشستگان عزیز بتوانم خدمتگزار خوب و لایقی 

باشم ،تصریح کرد: وعده ما سوم خرداد ۱40۱ ساعت 8 صبح 

در استادیوم ورزش امام رضا واقع در بلوار فردوسی تقاطع خیام.




